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- D e t e r praksisen og utovelsen av den tradisjonelle hand-

verkskunnskapen, den handlingsbarne kunnskapen, som er det

sentrale, Hvis vi printer ut en 3D-model l av en båt, hva er det

den mister pa veien? sa Eivind Falk fra Norsk handverksinstitutt

og ret tet fokuset mot den sosiale og kulturelle konteksten som

en nedvendig komponent i overleveringen av e t h&ndverk.

~ Avene en levende hindverkstradisjon ? har en tradisjon der de er vane til å tenke

er egentlig ganske komplekst.Vi har objekter og gjenstander, og så tror man at
snakket mye om ven, og det åverne dade man har tatt vare på detgjennom å fryse

g j e n s t a n d e rog objekter. Når detnåskal det ned. Det kan man gjøre med
jobbes i et lengre perspektiv med vern av båter, bygninger og kanskje tekstiler, og

bater og tradisjonsbåt også i innlandet,
så er det viktig at vi har med oss den

immaterielle dimensjonen i vernet, sa

Falk og viste til fokuset UNESCO-kon-

vensjonen om vern av menneskehetens
immaterielle kulturarv.

? Når Einar og Ola Borgfjord jobber
sammen med å bygge båt, dag etter dag,

så er det klart at du får med deg mye mer.
Det handler om en mye bredere kontekst
og forståelse enn bare dette ene produk-

tet, sa Falk, og brukte mjøsbåtprosjektet

som et eksempel
? M j ø s b å t handler ikke bare om

båten, men også om et v id t spekter

av ulike elementer, og ikke minst:
Hvordan binder dette oss sammen, hva

er den kulturelle og sosiale funksjonen ti l

elementet? Den immaterielle kunnska-

pen er den levende kunnskapen i, mens

historikernes og etnologenes kunnskap er

kunnskapen om. D e t er denne immate-

rielle kulturarven, den som er i uteverne,

som vi v i l ha tak i. Den er i et fellesskap

som sammen forvalter kunnskapen. E t

fellesskap av båtbyggere, av folk som

bruker båt, som er ute og sciler og ror,

sa Eiv ind Falk og understreket at når en

tradisjon skal vernes, må man se helheten,

? Vi kan ikke dekontekstualisere og

trekke ut en liten del og tro at vi verner
en tradisjon. Det er ikke slik at tradisjons-
håndverk står alene. Også forståelse av

naturen og universet rundt hører med:
kunnskapen omå hente ut materialer,

seile, navigere og bruke båt i relasjon til

naturen. Det handler om mye mer enn

bare båten som blir printer ut.

? Jeg pleier å si at svaret ligger et sted

mellom Otzi og Disneyland. Museene

KYSTEN « UTGAVE 5 2024

man kan gjøre det med ismannen Orzi.
Men altså ikke i forhold til levende

kulturarv, poengterte Falk og fremhevet
behovet for å ha andre strategier nar vi

skal ta vare på den levende hindverks-
kunnskapen.

? Et gammelt handverk er som et bren-
nende bibliotek. Vi sier at vi skal ta vare

på battradisjoner og ta vare på små og

Apne bater i innlandet. Da er det utrolig
viktig at vi begynner med 4 få en oversikt
over hva som finnes av levende kunnskap

blant båtbyggere. Det er det vi ma ta tak
i, Så må vi sørge for at den kunnskapen

kan overføres til en ny generasjon. Disse

gamle batene ligger der pa magasin og
kommer til 4 være der i 10-20 år til. Det

et ikke krise. Det aller viktigste er at vi tar
vare på den levende kulturarven ? det er
det som haster aller mest. Nar handverke-

ren er borte, så er kunnskapen borte. Det

er et helt bibliotek som star i brann, sa

Eivind Falk.

? Når vi verner tradisjonele håndverk, så

g j ø rvi ikke det gjennomå lagre det på en

PC eller i en kjeller, men at det fares

videre gjennom praksis.

? Kunnskapen er alltid i per-

soner, i utøverne. Den finnes

ikke noe annet sted. M a n kan

d o k u m e n t e r e så mye m a n v i l ,

men kompleksiteten i hånd-
verkskunnskapen og i tradisjonen

er i de personene som utøver den.

Eivind Falk la også vekt p i fellesskapets

betydning for kunnskapsoverfaringen
innenfor tradisjonsbacfeltet som også om-

fatter seilmakere og repslagere, gjortlere,
trebatbyggere og brukere.

I sitt innlegg trakk Falk frem stipen-

diatordningen for håndverkere som et
virkemiddel i arbeidet med å videreføre

kunnskap. Gjennom stipendiatordnin-

gen f å r h å n d v e r k e r n etre år t i l å gjøre et

dypdykk innenfor sine fag og lete etter
kunnskap, øve seg og jobbe sammen med
tradisjonsbærere.

? Vict mål er skape fy r t im innenfor
håndverksområdene som kan lede an

i arbeidet for å ta vare på og formidle

håndverkskunnskapen videre. Stipendi-
atordningen er en aksept av håndverks-

kunnskap som en kunnskapsform også på

et høyere, utøvende nivå.
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Hva gjør vi om 4 0 år når

ingen lenger kan bygge båt?

Kan hvem som helst bygge en
slik båt når vi har fantastiske

3D-skanninger?

Problemstillingen ble reist av en av

tilhørerne i salen og ble besvart av et
tilnærmet samstemt fagmiljø.

- Jeg påstår ikke at det ikke går an å

bygge båt etter tegning, men jeg har aldri

gjort det, sa båtbygger Einar Borg-
fjord ved Museet Kystens Arv. Etter sin

grundige gjennomgang av innlandsbåter

i Midt-Norge og szertrekk ved dem, var

Borgford tydelig på det uerstattelige
ved den erfaringsbaserte kunnskapen.

Han pekte på teknikker og ferdigheter
man ikke kan beherske hvis man ikke

har fått kunnskapen overleverti praksis.

Hans konklusjon var at fotogrammetrien
og 3D-modeller er et bra verktøy for
båtbyggere, ikke minst ved sammenligning

av båter innenfor en kategori, men at man

likevel er nødt til å kunne bygge båt for

kunne utnytte modellen.
- De målene vi tar ved en oppmiling av

en båt er nødvendigvis ikke målene som er

på tegningene. Vi bruker en del andre mil.
Vi tar målene der vi ma ha dem, og for 3

vite hvor man skal ha dem hen, så må man

ha bygd bat, sa Borgfjord, og presiserte at
det er forskjell på å bygge en bat som en

q

kopi og å bygge bat.

Han fikk støtte i dette synet fra flere

hold, også fra Kristina Steen, arkeolog ved

Norsk Mari t imt Museum.

- Tolkningene vi har gjort hadde vi ikke

kommet til uten den fagkunnskapen som

tradisjonsbåtbyggerne sitter pa. Selv om vi

kan presentere 3D-modeller til batbyg-

gerne, så vil de alltid gå tilbake til origi-

nalmaterialet og se på det. Man far ikke

følelsen av hvordan trevirke er bare ved

3 se på en 3D-modell, du trenger begge

deler. Det samspillet er helt essensielt.

Batbygger Kai Linde fra Rognan var av

samme oppfatning.

- Sporsmalet om immateriell kulturarv

Under bygeingen av myasbaten somme
ren 2024 var en 3D-modell av Grendal-

b3ten en viktig datakilde for batbygger

Emil Holmgren. Kilde: Anno museum.

Batbygger
Kar Linde fra

Rognan.

Arkeolog Kristina
Steen fra Norsk

Maritimt Museum.

vil jeg sette opp mot den nye fremgangs-

mi ten. Det l i g g e rjo ingen overfaring av

kunnskap fra folk til folk i det. Det bren-

ner i var kunnskapsformidling, sa Linde.

Behovet for å prioritere det levende

håndverket ble også understreket av

seniorrådgiver Irene Skauen Sandoddeni

Inntandet fylkeskommune.

~ Det nyt ter ikke med en digitalisering

hvis du ikke har en som skjønner båten.

Skal du bygge en kopi, så må du ha en som

skjønner faget. Hvis man skal prioritere, så

er det der man må begynne både nasjonalt

og regionalt gjennom å kartlegge hvor

båtbyggerne finnes og hjelpe dem ti l å

overleve.

epee



ed prosjektoppstart 1. janu-
ar 2025 innledes et treårig

prosjekt med tittelen «Østnor-
ske tradisjonsbåter: Aktiv samhandling,

kunnskapsutvikling, bærekraft og levende
kulturarv» som har fått tildelt 4,9 millio-
ner kroner av Kulturdirektoratet.

? Dette er et samarbeidsprosjekt med

elleve aktører, somi tillegg til M i A består

av Vest-Agder Musect, Aust-Agder Mu-
seum og Arkiv, Bohuslin Museum, For-
bundet KYSTEN, Sollerud Batbyggeri og

Slipp, Isegran Fartoyvern, Riksantikvaren,

Akershus fylkeskommune, Norsk institutt
for kulturminneforskning og KulturlT,
fortalte Arnesen.

? Hovedformålet for prosjektet er å

utforske ulike samhandlingsformer om

de østnorske båttypene, med mål omå få

på plass varige strukturer mellom museer,

kystlag, båtbyggere, forskningsinstitutt og

forvaltning, der kunnskapsutvikling, kom-
petanse, bærekraft og levende kulturarv er

ønskede virkninger.
Ifølge Arnesen er det et mål at de sam-

handlingsformene prosjektet utvikler, har
en overføringsverdi til andre båttyper og

andre museumsfaglige områder.

- Med den gjengen av prosjektdeltakere

som ble med, og slik prosjektet etter hvert
tok form, ble det klart at oppmerksom-

heten ble lagt både på den materielle og
den immaterielle kulturarven.I tråd med

konvensjonen om vern av den immate-
rielle kulturarven, tar dette prosjektet i
betraktning at det er dype avhengighets-

forhold mellom materiel! og immateriell
kulturarv.

- Jeg har kjent på et stort kunnskapshull
når det gjelder disse batene, sa Arnesen,
med referanse til de litt over 20 bitene i

MiAs samlinger som er av astnorsk type

og omfatter sjekrer, snekker og prammer.
? En rekke museer i Norge har bat-

samlinger der brorparten av farkostene

er magasinert. Prosjektet om astnorske

tradisjonsbater springer ut fra ct ønske

omA sette bitsamlinger i aktivitet for

å utvikle kunnskap og gi dem en større

samfunnsmessig rolle. Det er et mal at de

samhandlingsformene prosjektet utvikler,

har overforingsverdi til andre båttyper og

andre museumsfaglige områder.

? Det er ingen grunn til 4 begrense

kunnskapsutvekslingen til de astnorske
bitene. Selv om ikke innlandsbiter er

definert inn i prosjektet som sådan, er det

interessant å dele kunnskap og erfaring.
Hvilke grenscoppganger ser vi mellom

innlandsbitene og kystbitene? Hvilke
variasjoner finnes, og pa hvilket tidspunkt
dukket det opp en distinkt innlandsbit og

østnorsk tradisjonsbat?

? Etter de store utgravningene i Bjor-

vika i Oslo de siste 20 årene, med svært

mange bi t funn datert mellom 1500 og

1700, er det som om definisjonen av hva

som er østnorske typer har åpnet seg og

at det blir mer interessant 4 sporre: Hvor

gikk veien fra en relativt felles skandi-

navisk batbyggertradisjon i vikingtid og

middelalder t i l østnorske typer slik vi

kjenner dem i dag? Hvordan har Oslofjor-

dens og Skagerraks mindre bi ter faktisk

sett u t t i l ulike tider og pa ulike steder?

Er det i det hele tatt mul ig 4 peke u t noen

båttyper som definerer den astnorske

tradisjonsbaten? I denne tenkningen kan

også innlandsbiten inngå, understreket

Amesen.

Hun understreket også at batbyggere,

kystlag med private bateiere, forvaltning
og forskningsmiljoer var definert inn i

prosjektet som relevante samarbeidspart-

nere.

? Vi ser dette som en del av det store

kartleggingsarbeidet vi er helt avhengig av

på små og åpne båter, uavhengig av hvor

i Norge man befinner seg, kommenterte
Tor Kristian Torsvik fra Riksantikvaren.

Chatrine Arnesen er kystkultur-
konservator ved Museene i Akershus.



~ Fokuset på samarbeid og samhandling

er vesentlig større nå enn for bare noen ar

siden. Jeg synes det har skjedd veldig mye

på den fronten de siste årene. Før var det

større avstand mellom de som var opptatt

av den materielle og den immaterielle ar-

ven, de snakket ikke sammen, men nå ser vi

at den helhetlige tenkningen er på vei inn,

sier Tore Friis-Olsen i Forbundet KYSTEN.

~ V iha r kommet videre i den forstand

at vi har løftet frem dette som en viktig

sak. Nå vet vernemyndighetene godt

om arbeidet vårt og de vet hvor viktig

den immaterielle dimensjonen er, ifølge
Friis-Olsen.

~ V i k o m m e r til å fortsette arbeidet

med & sikre den immaterielle arven til vi

ser at vi oppnår i hvert fall deler av de må-

lene vi har satt oss, blant annet at vi sørger

for beerekraftige modeller som sikrer de

eksisterende regionale battypene gjen-

nom systemer som ivaretar kunnskapen

om bygging og bruk. Sporet vi følger nå

er å tenke regionalt. V i ser at man i noen

regioner har lykkes, i alle fall på kort sikt,

med modeller som ivaretar både bygging

og bruk innenfor rammene av en institu-

sjon finansiert gjennom en kombinasjon av

tilskudd og kommersielt salg.

H V O R F O R I N N L A N D E T ?

- Tradisjonsbåtkonferansen ble i år lagt til

Hamar fordi man ville løfte frem innlands-

båttradisjonen, forteller Friis-Olsen.

- Da vi f ikk forslaget om at Forbundet

KYSTEN skulle lage forprosjektet t i l en

verneplan for de små og åpne båtene, ble

det uttrykt, blant annet fra Riksantikva-

rens side, at vi skulle ha et særlig blikk på

innlandsbåter fordi de mente at de var

underkommunisert.

? Vi ser også at Anno museum kan være

en aktor som tar et ansvar for regio-

nen. Tilsvarende vil vi arbeide for å finne

institusjoner som kan ta ansvar i andre

regioner. Vi tror at museene ligger fremst

her. De har imidlertid ikke ressurser til

å håndtere dette i dag. De ma ha ekte,

oremerkede midler til batbyggere og til

bruken. Det kan også være at et kystkul-

tursenter i en region kan ta en slik rolle, i

alle fall som et nav i en region. V i tenker

Sensorrådgiver Tore fr 4 Chee
Foto: Roger Johansen Anno museum.

fylkeskommunalt og regionalt fordi kultur-

minnevernet og fartøyvernet er overført
t i l fylkene, og så representerer museene

allerede fysiske steder med immateriell

kulturarv rundt o gi museet. D e t er viktig at

museene tar denne rollen, med bistand o gi

et samarbeid.

ER HÅNDVERKETI AKUTT FARE?

? Ja, akutt for noen båttyper på kort sikt,

og på lang sikt for alle. Det er ikke noe

hierarki her hvor noen båttyper er vikt i -

gere enn andre, men det er åpenbart at

det er noen som det står dårligere til med.

Nordlandsbåten er et eksempel på det, hvor

det bare er en handfull håndverkere igjen,

avslutter Tore Friis- Olsen.



- | prosjektet sier vi at vi skal

revitalisere mjøsbåtkulturen.
Det betyr at dette skal være
noe mer enn et prosjekt som
er et blaff over en periode,
sa førstekonservator Sigurd
Nielsen ved Anno museum

under sin presentasjon.

rosjektet, som startet formelt i 2022

P = skal pågå ut 2025, har finansier-

ing fra Riksantikvaren som stetter

dokumentasjonsarbeidet, og i tillegg støtte

fra Forbundet KYSTEN og Sparebank-

stiftelsen D N B til bygging og bruksdelen

av prosjektet.
Nielsen fortalte at det er 3D-dokumen-

tasjon som er Anno museums nisje, men

at bade byggedelen og bruksaspektet i
prosjcktct tilfører noe vesentlig.

? Vi mener at de tre delene styrker hve-

randre veldig bra. Det er også cn tredeling
som vi synes svarer godt på innskrivingen

av skandinaviske klinkbyggingstradisjo-
ner p i UNESCOS liste for immateriell

kulturarv. Den statusen er også veldig til
hjelp for at vi i v ir region, hvor jordbruk
og skogbruk tradisjonele sett tar mye plass,

skal greie 4 prioritere en innsats for de sma

og apne bitene.

? Vi som jobber ved museene er opptatt
av ting, men det er ikke tingene i seg selv

som er viktige ? men opplevelsen av dem.
? Anno museum har mange bateri

samlingene. Samtidig vet vi at det store,

interessante mangfoldet fortsatt er ute i
felten i privat eie. Det er mye vi ikke vet i
vårt område. I distriktet vårt er det sersa-

misk bosctting, og flere minoritetsgrupper
er mest sannsynlig flettet inn i den histo-

r i s k e ,og kanskje navzerende, bruken og

bypgingen av båter. Så det er viktig 4 være

oppmerksom pi et mangfold som vi ennd

ikke har kartlagt skikkelig.

? Vi har valgt 4 fokusere pa spissbatene

fra Mjøsa. Det er bade fordi de er sjeldne,

men også fordi de er karakteristiske og

med ct vesentlig brukspotensial i dag. Vi
antar at disse batene fikk sin form tidlig
på 1900-tallet, samtidig med utbredelsen

av sportsfiske, da det også ble etablert

fiskeforeninger rundt Mjøsa. Disse båtene

var 5-6 meter lange, lettbygde, som oftest

i gran i hele bordlengder, med 5-6 spant

i helved eller bayde eikelister. Bruken var

ofte dregging etter mjøsørret, sa Niel-

sen, og fortalte også om utviklingen av

rosporten på Mjøsa hvor mjesbaten har

en sentral plass.

? Rostevnene og kapproingen ble si
utbredt at fiskeforeningene lagde egne

roklubber for bruksbatene i 1928. Forut

for dette ble engelsk rosport introdusert i
Norge på midten av 1800-tallet, og i Ha-
mar fikk vi den tredje roklubben allerede i

1880, innført av engelskmenn. I de tidlige
fasene brukte de ofte en kombinasjon av

spesialbygde, importerte regattabater og
lokale, norske bruksbater, Her på Mjøsa
ser vi at det må ha vært kontakt mellom

mjøsfiskerne og utøverne av engelsk

Tosport, og at de har inspirert hverandre.

En teori er at utriggerne i mjøsbåtene kan

være en påvirkning fra engelsk rosport.

? Hamar har hatt hundrevis av mjøs-

bater. Det har vært tradisjon at de ble

Engelske robater og tradisyonsbéter har

lange tradisjoner 1 Hamar Roklub 1881

lagret på kjolen med ct lite tak over for å

beskyttes mot sol og regn.

? Den siste tradisjonelt lagrede mjøs-

baten ble gitt til Hamar Roklub og er
fra cirka 1946, og det viste seg at dette er

en bat bygget av Martin Grandal. Siden

baten er unik på flere miter, så er det den

vi har valgt a lage en kopi av.

? 3D-dokuemntasjon kan ha mange

ulike formal, men bygging av replika

eller kopier er en dem. Og for 4 kunne

teste ut kunnskapsgrunnlageti 3D-do-
kumentasjon, så var breddegavemidlene

fra Forbundet KYSTEN en gavepakke.

Vi er enn sa lenge ikke et båtbyggende

museum, så når vi først skulle gjøre dette,

ville vi gjøre mest mulig ut av byggepro-

sessen. Båtbygger Emil Holmgren laget

båtbyggeri ? et lite «laboratorium» ? for 4

gi byggeprosessen en verdig ramme og en

egen utstillingsplass.

? Emil Holmgren har for det meste

ikke hatt tilgang til originalbaten, men i

all hovedsak formet båten på grunnlag av

3D-data som vi har levert. Lærdommene

fra denne prosessen, som fikk sitt hayde-

punkt ved sjesettingen, kommer til å pågå

i lengre tid. Vi skal blant annet doku-
mentere den nye b i t e n ,og det er et eget

prosjekt 4 sammenligne de fysiske bitene
og de digitale kopiene. Da kan vi se for

oss bide teoretiske studier, men gjerne

praktiske studier pi vannet ? noe det er
god anledning til siden bide originalen og

nybygget vil finnes i roklubbens samling,
avsluttet Nielsen.

Anno museum skal i tiden fremover

dokumentere et 30-talls mjøsbåter,

hovedsakelig ute i felt hos private ciere.



Foto: Ali Suliman/Anno museum.

Robåten som ble sjøsatt under Tradisjons-

båtkonferansen er en rekonstruksjon av

en mjøsbåt bygget av båtbygger Mart in

Grøndal (1891 - 1973) i 1946. Den skal

være den siste fra båtbyggerens hånd,

men også den siste mjøsbåten som ble

lagret på tradisjonelt vis, stående på kjøl

på stranda, i Hamar.

Prosjektet er et samarbeid mellom

Anno museum, Mjøsmuseet og Hamar

Roklub 1881, med støtte fra Forbundet

KYSTEN, Riksantikvaren, Hamar kommu-

m i }
Martin Grøndal var båtbygger på Ottestad.
Prosjektbåten er en rekonstruksjon av Grøn-

dals siste kjente båt. Foto: Reidar Haugsrud/

Mjøsbåtene ble tradisjonelt lagret på kjølen
med et lite tak over. Foto: Mjøsarkivet.

D R E M E L

ne og Norsk Handverksinstitutt.

Baten ble bygget sommeren 2024

av båtbygger Emil Holmgren pa

grunnlag av en 3D-modell. | forbin-

delse med Tradisjonsbatkonferansen

ble baten offisielt døpt av Hamars

ordfører, Vigdis Stensby, og sjosatt

ved Hamar Roklub 1881, som har fatt

baten i gave. Der skal den bli t i lgjen-

gelig for Hamars befolkning, og ønsket

er at okt bruk av b3ttypen kan bidra til

mer interesse for mjosbatene.


